

RESEARCH MANAGEMEN

期刊介绍 | 编委会 | 投稿指南 | 期刊订阅 联系我们

科研管理

2012, Vol. Issue

(6):120-127 论文 DOI:

最新目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

<< Previous Articles | Next Articles >>

知识产权保护、国际技术溢出与区域经济增长

孔伟杰1, 苏为华2

1 浙江大学经济学院, 浙江 杭州 310027; 2. 浙江财经学院, 浙江 杭州 310035

Intellectual property right protection, international technology spillover, and economic growth

Kong Weijie¹, Su Weihua²

1. School of Economics, Zhejiang University, Hangzhou 310027, China; 2. Zhejiang University of Finance and Economics, Hangzhou 310035, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: PDF (885KB) HTML KB Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

摘要 文章基于Malmquist生产率指数研究知识产权保护、国际技术溢出与区域经济增长之间的关系。通过 对1995-2007年省际面板数据的实证研究,得到如下结论:国内R&D研发投入和人力资本是我国经济增长的 主要推动力,人力资本是东部经济快速发展的最主要因素,R&D研发投入对中西部地区经济发展尤为重要;现阶 段各区域知识产权保护强度对通过国际贸易渠道的技术溢出均有显著的促进作用: 而知识产权保护对通过FDI 渠道的技术溢出表现出明显的区域差异性,西部地区当前的知识产权保护强度有利于FDI渠道的知识溢出,而 东部和中部并不确定,东部地区甚至可能由于知识产权执法强度不足而出现负向效应。对此,文章得出了相应 的政策建议。

关键词: Malmquist生产率指数 外商直接投资 国际贸易 技术溢出 知识产权保护

Abstract: The Malmquist productivity index is employed to explore the relationship between the protection strength of regional intellectual property rights and international technology spillovers. Based on the empirical investigation on provincial panel data during the period of 1995-2007, the following conclusions are come to: First, the domestic R&D inputs and human capitals are the major impetus of Chinese economic growth, human capital is the major factor that pushes the fast growth in the eastern part of China, R&D inputs is especially important for the development in the middle and western regions of China. Second, the protection strength of intellectual property rights has significantly promoted the technology spillover of international trade channel in all regions, while it shows a significant regional discrepancy on the technology spillover of Foreign Direct Investment (FDI) channel. Specifically, the protection strength of intellectual property rights in the western region of China is of benefit to the technology spillover of FDI channel; while the cases remain uncertain in both middle and eastern regions of China, and negative effects might show in the eastern region of China due to slack law enforcement.

Keywords: Malmquist productivity index FDI international trade technology spillover intellectual property right protection

Service

把本文推荐给朋友 加入我的书架 加入引用管理器 **Email Alert RSS**

作者相关文章

孔伟杰 苏为华